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همهحرفموافقانومنتقدانافزایشنرخارزدولتیدربودجه۱۴۰۰چالشبرسررانتارز۴۲۰۰است،راهیمعقولوجوددارد؟

ــرخارزشــدهاســت.در ــنن ــالتعیی ــاواردکان ــنروزه کلافســردرگموپرحاشــیهلایحــهبودجــه۱۴۰۰،ای
یکــیدوهفتــهگذشــتهنحــوهمواجهــهمجلــسدرزمینــهتخصیــصارزبــرایکالاهــایاساســیدرســالآینــده
بــاانتقاداتــیهمــراهشــدهوحتــیدرونمجلــسنیــزمنتقــدانبــهاظهارنظــرپرداختــهوعملکــردکمیســیون
تلفیــقدرایــنبخــشراپرایــرادتوصیــفکردهانــد،ایــندرحالــیاســتکــههمــهبحثهــادررســانههابهویــژه
رســانههاینزدیــکدولــتبــرایــنعبــارتشــکلگرفتــهکــه:»نماینــدگانتــلاشدارنــدبــاحــذفارز۴۲۰۰

ــرخارزرا۱۷۵۰۰تومــانقیمتگــذاریکننــد.« تومانــی،ن
البتــهکمیســیونتلفیــقمجلــسکــهازموافقــاناصلــیحــذفارز۴۲۰۰تومانــیاســت،درپاســخبــهانتقادات
گفتــهدولــتحداقــلســهنــرخبــرایارزدربودجــهپیشبینــیکــردهاســت؛آنطــورکــهالیــاسنــادران،رئیــس
کمیســیونتلفیــقبودجــهمجلــسگفتــهاســت،هیچوقــتقیمــتارزدربودجــه۱۱هــزارتومــاننبــودهو
دولــتیــکحجــمدرآمــدنفتــیبــرایخــودشدرنظــرگرفتــهوآنرابــادلار۱۷هــزارو۵۰۰تومانــیمحاســبه
کــردهوبعــدگفتــهاگــر۸میلیــارددلارازآنرابابــتکالاهــایاساســیوداروبــهقیمــت۴۲۰۰تومــانبدهیــم،
معــادلوزنــیآنهــاحــدود۱۱هــزارو۵۰۰تومــانمیشــود؛بنابرایــنارزیکــهدولــتدربودجــهبــرایدرآمدهای

ارزیدرنظــرداشــته۱۷۵۰۰تومــانبــودهنــه۱۱۵۰۰هــزارتومــان.

ایــنتوضیحــاترئیــسکمیســیونتلفیــقبودجــهمجلــسدرحالــیعنــوانشــدهکــهشــایددولــترویکاغــذ
چنیــنسیاســتیرامدنظــرداشــته،امــاقطعــادرســالآینــدهوبــاافزایــشنــرخکالاهــایاساســیبهواســطه
حــذفارز۴۲۰۰تومانــی،فاکتــورآنبــرایمجلــسحوالــهخواهــدشــدومــردمقطعــاافزایــشقیمتهــارااز
چشــممجلــسخواهنــددیــدوایــنحفــرهقیمتگــذاریبهنــامآنهــاثبــتمیشــودودولتــیکــهبخــشعمــده
گرفتاریهــایایــنروزهــایمــردمازعملکــردآننشــاتمیگیــرد،فرصــتعبــورازپاســخگوییراخواهــدیافت.
البتــهیکــیازنقدهــایاصلــیکارشناســاناقتصــادینیــزتاکیــدبــرهمیــنمســالهاســتکــهمعتقدنداگــربرای
۸قلــمکالاارز۴۲۰۰تومانــیراحــذفکنیــم،ایــنشــوکقیمتــیدرهرصــورتدرکالاهــایاساســیبــهمــردم
واردمیشــودوطرحهــایجایگزیــننیــزاثربخــشنخواهــدبــود،چراکــهدولــتدرایــنفرصــتباقیمانــده

عــزموجدیــتلازمرابــرایایــنطرحهــایجایگزیــننــدارد.
ازایــنرودرشــمارهامــروز»فرهیختــگان«تــلاشکردیــمدرگفتوگــوبــاکارشناســانوهمچنیــناســتفادهاز
ــرعضــوانجمنهــای ــااعضــایدفات ــرب ــسدرنشســتهایاخی ــدگانمجل ــهبرخــینماین ــیک اظهارنظرهای
ــی اســلامیدانشــجویانمســتقلداشــتهاند،موضــوعیادشــدهرابررســیومســالهحــذفارز۴۲۰۰تومان

ــم. راواکاویکنی

از چاله رانت ارز دولتی
به چاه شوک قیمتی؟
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ادامهازصفحه۲

سیاستسیاست @ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

مهـدیطغیانـیاقتصـاددان،عضـوهیاتعلمـیدانشـگاه

اصفهـانوسـخنگویکمیسـیوناقتصـادیمجلـسشـورای

اسـلامی،درچهارمیـننشسـتمطالبهگـریتخصصیراهبرد

کـهبـاموضـوعاصـلاحسـاختاربودجـهوبـهمیزبانـیاعضـای

انجمناسـلامیدانشـجویاندانشـگاههایاصفهان،دانشگاه

اشـرفیودانشـگاهپیامنـوراصفهـانبرگـزارشـد،توضیحاتـی

دربـارهاصـلاحقانـونبودجـهسـال۱۴۰۰درمجلـسارائـهوبه

سـوالاتدانشـجویانپاسـخداد.مشروحاینسخناندرادامه

ازنظـرمیگـذرد.

طغیانـی در توضیـح رونـد تصویـب کلیـات بودجـه در مجلس عنوان 

کـرد: »دو سـناریو در مجلـس مطـرح بـود، یـک سـناریو ایـن بـود کـه 

بودجـه را رد کنیـم. بنـده بـه شـخصه مخالـف تصویـب بودجـه در 

کمیسـیون تلفیـق بـودم و ایـن را هـم بـه صراحـت بیـان کـرده بودم. 

بـه خاطـر اینکـه معتقـدم تهیـه بودجـه کار دولـت و تصویـب بودجـه 

کار مجلس اسـت. مجلس نباید وارد فضای بودجه نویسـی شـود. به 

خاطر مسائل و دلایل مختلف که یکی از دلایل این است که اصلاح 

سـاختار بودجـه و تهیـه بودجه هزینه بر اسـت. نه فقـط هزینه و وقتی 

کـه نماینـدگان در کمیسـیون های مختلـف به خصـوص تلفیق وقت 

می گذارنـد، بلکـه بـه ایـن معنـا که شـما به سـراغ هر درآمـد جدیدی 

برویـد عمـلا نارضایتـی در جامعه ایجاد می کند و هر هزینه ای حذف 

کنید نارضایتی ایجاد می کند.« این عضو کمیسـیون تلفیق مجلس 

بیان کرد: »اصلاح سـاختار بودجه مثل جراحی هسـت که درد دارد، 

خونریـزی و عواقـب دارد. در قانـون اساسـی مـا پیش بینـی شـده که 

این جراحی نباید توسـط مجلس انجام شـود بلکه باید توسـط دولت 

صـورت بگیـرد.« وی ادامـه داد: »سـناریوی دوم ایـن بـود کـه اگر این 

بودجـه آخـر دولـت دوازدهـم و اول مجلـس یازدهـم را رد کنیـم عملا 

سـال بعـد بـا دولتـی مواجهیم که صرفا چند ماه اسـت مسـتقر شـده 

و نبایـد از بودجـه تنظیم شـده توسـط آن هـم توقـع اصـلاح سـاختار 

داشـته باشـیم. یعنـی مجلس یازدهـم به راحتی هـم بودجه ۱۴۰۰و 

هم بودجه ۱۴۰۱ را از دسـت می دهد. اسـتدلال موافقان سـناریوی 

دوم این بود که باید به دولت سـیزدهم کمک کرد تا بتواند با دسـت 

پرتری وارد اداره اجرایی کشور شود و خسارت هایی که در این بودجه 

هسـت را هم به حداقل کاهش داد. هیچ وقت ادعا نشـد که مجلس 

می توانـد وارد اصـلاح سـاختاری شـود، چـون واقعـا فرصـت و امکان 

آن نبـود. البتـه مجلـس در آن طـرح احـکام دائمـی بودجـه، سـعی 

کـرد بخـش کوچکـی از آنچـه مدنظرش بود را مصـوب کند ولی عملا 

زمانـی تصویـب شـد کـه فرصت بـرای پیگیـری آن در بودجه نبود.« 

وی ادامـه داد: »هرکـدام از ایـن سـناریوها در مجلـس مخالفـان و 

موافقانی داشـت. درنهایت در کمیسـیون تلفیق نظر غالب این شـد 

که کمیسـیون تلفیق وارد اصلاح سـاختار بودجه شـود و کمیسـیون 

تلفیـق بودجـه را در مرحلـه اول تاییـد کـرد. در مجلس افـراد خارج از 

کمیسـیون تلفیـق یـا کسـانی که در تصویـب موافق نبودنـد، معتقد 

بودنـد صبـر می کنیـم اگـر بودجـه ای کـه در تلفیـق روی آن کار و 

مصـوب شـد در مجلـس آمـد و اشـکالات را نداشـت یـا حداقلـی از 

اشـکالات را داشـت، کلیـات آن را تصویـب می کنیـم و بـه جزئیـات 

می پردازیـم. امـا اگـر دیدیـم اشـکالات کمـاکان باقی اسـت و تلفیق 

نتوانسـت آن چیـزی کـه مدنظـرش بـوده را در کاهـش زیان های این 

لایحـه انجـام دهـد و رقـم بزنـد، در صحـن رد می کنیـم و بودجـه را به 

دولـت برمی گردانیـم و تنهـا هزینـه اش ایـن اسـت که نماینـدگان در 

تلفیـق وقـت روی بودجـه وقت بیشـتری گذاشـتند.« 

طغیانـی تشـریح کـرد: »مجلـس می توانسـت هیچ کـدام از ایـن 

هزینه هـا را نپذیـرد و وارد اصلاحـات نشـود و بگویـد کـه دولـت بایـد 

اصلاحـات را انجـام دهـد و خسـارت های آن نیـز به عهـده دولـت 

باشـد. بـه نظـر مـن مجلـس بـا فـداکاری وارد شـد تا ایـن هزینه های 

ناشـی از بودجه ۱۴۰۰ را به حداقل برسـاند. هنوز بودجه در تلفیق 

درحـال چکـش خـوردن اسـت و مرتـب تیـر و ترکش هـای ایـن کار به 

سـمت مجلـس می آیـد و اینکـه چرا فـلان ارز را تغییر دادیـد، چرا این 

تصمیـم را گرفتیـد! درحالی که هنوز مجلس تصمیمی نگرفته اسـت 

و پیشـنهادهایی صرفا در کمیسـیون تلفیق تصویب شـده است. این 

پیشـنهادها در صحن مطرح خواهد شـد و ممکن اسـت اصلا تایید 

نشـود. بـا ایـن حـال وقتـی هنـوز چیـزی تصویب نشـده و در حد یک 

پیشـنهاد کمیسـیون اسـت، مجلس هدف قرار می گیرد و آن چیزی 

کـه فکـرش را هـم می کردیم در برخوردهای سیاسـی دولت با بودجه 

را الان مشـاهده می کنیـم.« 

 افزایش مالیات خودروهای گرانقیمت 

در پیشنهادهای کمیسیون تلفیق

این عضو کمیسـیون تلفیق مجلس شـورای اسـلامی درباره وضعیت 

درآمدها در بودجه بیان کرد: »ما الان در میانه راه هستیم و نمی توانم 

جمع بنـدی نظـر خـودم را بگویـم. ولـی بحث هـای درآمـدی انجـام 

شـده کـه بـه نظـر بنده یک رضایتمندی نسـبی ایجـاد می کند و واقعا 

سـعی شـده اصلاحـات خوبـی در منابـع درآمدی انجام شـود، اگرچه 

رضایت بخش نیسـت. مثلا در بحث مالیات ها، مالیات بر مسـتغلات 

در لایحه دوهزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بود و اینجا به چهارهزار و ۶۰۰ 

میلیـارد تومـان افزایـش پیـدا کرده کـه عدد قابل قبول تری اسـت. در 

مالیـات بـر خودروهـای گرانقیمـت و لوکـس کـه در بودجـه سـال ۹۹ 

هـم بـود، دولـت ۹۰۰ میلیـارد را در نظـر گرفتـه بـود کـه بـه ۶ هـزار و 

۶۰۰ میلیـارد افزایـش پیـدا کـرده اسـت که فکـر می کنیم محقق هم 

شـود.« طغیانی پیرامون میزان فروش نفت در بودجه ۱۴۰۰، گفت: 

»میـزان وابسـتگی بودجـه بـه درآمدهـای نفتی نیز بـه روزانه یک ونیم 

میلیون بشـکه کاهش پیدا کرده اسـت و در واقع 2/3 میلیون اساسـا 

منتفـی شـد، بـدون آنکـه بـه منابع درآمـدی تغییر کند که بخشـی از 

آن به خاطـر اصـلاح نرخ ارز اسـت.« 

 حـدود 180هـزار میلیـارد تومـان رانـت ارز 4200 

تومانـی وجـود دارد

نماینــده مــردم اصفهــان در مجلــس شــورای اســلامی در ایــن 

بخــش بــه ماجــرای حــذف ارز ۴2۰۰ تومانــی اشــاره کــرد و گفــت: 

ــه در  ــودم. البت ــق ب ــی مواف ــذف ارز ۴2۰۰ تومان ــا ح ــخصه ب »به ش

کمیســیون تلفیــق حــذف ارز ۴2۰۰ بــا ایــن ملاحظــه مطرح شــده 

اســت کــه فشــار ناشــی از آن از طریــق دیگــری بــرای مــردم جبــران 

ــق  ــیون تلفی ــار در کمیس ــن فش ــران ای ــرای جب ــی ب ــود. ایده های ش

ــت میلیارد  ــا هش ــت ت ــدود هف ــال ح ــلا امس ــود. مث ــال می ش دنب

دلار ارز ۴2۰۰ تومانــی داده شــد. بــه پنــج نهــاده  اولیــه یعنــی جــو، 

ذرت، ســویا، کنجالــه ســویا و روغــن، ارز ۴2۰۰ تومانی داده شــد تا 

قیمــت محصــولات وابســته در بــازار تغییــر نکنــد. امــا بــا ایــن وجود 

شــاهد افزایــش قیمــت مــرغ، گوشــت و تخم مــرغ و... در بــازار 

ــارد  ــزار میلی ــدود ۱8۰ه ــد ح ــان می ده ــبات نش ــم. محاس بوده ای

تومــان رانــت ارز ۴2۰۰ تومانــی وجــود دارد. یعنی هم دولــت یارانه 

ــای  ــام هزینه ه ــد. تم ــران خریدن ــردم کالا را گ ــم م ــت و ه داده اس

مربــوط بــه انــواع یارانه هــا در ســال ۹۹، مجموعــا از ۱3۰ میلیــارد 

تومــان کمتــر اســت، باید پرســید چگونــه ۱8۰هــزار میلیــارد تومان 

بــرای ارز ۴2۰۰ تومانی داده شــده اســت امــا اثــری در زندگی مردم 

نداشــته اســت؟« 

طغیانــی درخصــوص راهــکار کمیســیون تلفیــق بــرای عدم افزایــش 

قیمــت دارو گفــت: »در حــوزه دارو یــک ســناریو مطــرح اســت کــه 

موافقــان و مخالفــان خــود را دارد. بــه ایــن صــورت کــه دارو بــا همان 

قیمــت قبل به دســت مــردم برســد امــا یارانــه  آن به جــای واردکننده، 

بــه بیمه هــا داده شــود. بخشــی دیگــر را می تــوان از طریــق چترهای 

ــد.  ــدا کن ــش پی ــار کاه ــا فش ــرار داد ت ــردم ق ــار م ــی در اختی حمایت

پذیــرای پیشــنهادهایی کــه ارز ۴2۰۰ تومانــی را به صــورت مفیــد به 

دســت مــردم برســاند هســتیم. بــا ایــن وضعیــت، ارز ۴2۰۰ تومانی 

صرفــا توزیــع رانــت در میــان مــردم اســت.« 

وی ادامــه داد: »احســاس مــا ایــن اســت کــه در نهاده هــای وارداتــی 

و محصــولات نهایــی آنهــا، ماننــد مــرغ و تخم مــرغ، نه تنهــا افزایــش 

قیمــت رخ نمی دهــد بلکــه شــاهد کاهــش قیمت هــا نیــز خواهیــم 

بــود یــا حداقــل در قیمت ها وضــع از ایــن بدتــر نخواهد شــد. اکنون 

ــدن آن،  ــا باقی مان ــی ی ــس در حــذف ارز ۴2۰۰ تومان ــاب مجل انتخ

انتخــاب بین بد و بدتر اســت. بــا حــذف ارز ۴2۰۰ تومانــی، حداقل 

از رانــت جلوگیــری می شــود.« 

طغیانــی در پایــان گفــت: »در بودجــه عــددی بــرای ارز نداریــم. 

پیش بینــی  مــا در بودجــه نــرخ ســامانه مبــادلات الکترونیــک ارزی 

اســت و احتمــال می دهیــم نــرخ ارز حداقــل در چندمــاه آینــده 

ــوان  ــارت به عن ــود نظ ــنهاد وج ــت. پیش ــد داش ــبی خواه ــات نس ثب

راهــکاری بــرای کارآمــد کــردن توزیــع ارز ۴2۰۰ تومانــی، پیشــنهاد 

درســتی اســت. امــا ایــن ســوال نیــز مطــرح اســت کــه مــا تاکنــون تا 

چــه انــدازه در حــوزه نظــارت موفــق بودیم؟ نظــارت در بــازاری بــا این 

تعــداد گســترده از عرضه کننــدگان و واســطه ها، نیــاز به ســامانه های 

گســترده  نظارتــی دارد. اگــر ایــن سیســتم های نظارتــی موجــود بــود 

و مطمئــن بودیــم کــه ارز تخصیص یافتــه بــه دســت مــردم می رســد، 

ــه ای نمی گرفتیــم.«  ــرای حــذف ارز یاران تصمیمــی ب

وعضـوهیاتعلمـی اقتصـاددان وحیـدشقاقیشـهری،

دانشـکدهاقتصـاددانشـگاهخوارزمـیتهـراندرگفتوگـوبـا

»فرهیختـگان«بـهانتقـادازرویکردمجلسدرحذفارز۴۲۰۰

تومانـیازبودجـهسـالآینـدهپرداخـت.

باتوجهبهاینکهبرخینمایندگانازجملهاعضایکمیسـیون

تلفیـقموافقحذفارز۴۲۰۰تومانیهسـتند،ارزیابیشـما

چیست؟

پیشـنهاد مـن ایـن اسـت کـه مجلـس و دولـت در این شـرایط خاص 

اقتصادی اجازه دهند روند ارز ۴2۰۰ تومانی برای سـال بعد ادامه 

یابـد، چراکـه تعـداد اقـلام این ارز کم شـده و حدود 8 قلم کالاسـت؛ 

پیش از این تعداد اقلامی که ارز ۴2۰۰ تومانی دریافت می کردند، 

زیـاد بـود و حتـی بـرای واردات گوشـی نیـز ارز ۴2۰۰ تومانـی تعلق 

می گرفـت کـه اتـلاف و هدررفـت منابع بود. 

  اکنـون وقت حـذف ارز 4200 تومانی به نفع اقتصاد 

کلان و دهک های کم درآمد نیسـت

درحال حاضـر بعـد از گذشـت چنـد سـال کـه توانسـتند نظـام ارز 

۴2۰۰ تومانـی را سـاماندهی کننـد و ایـرادات آن برطـرف شـده و 

تعـداد اقـلام بـه 8 قلـم کالای ضـروری، اساسـی و اسـتراتژیک برای 

مـردم رسـیده، قـدرت خریـد مردم هم به شـدت کاهش یافته اسـت، 

لـذا اکنـون وقـت حـذف ارز ۴2۰۰ تومانـی بـرای اقتصـاد کلان و به 

نفـع دهک هـای کم درآمـد نیسـت. 

حـذف ایـن ارز، موجـب می شـود شـوک تورمی به اقتصاد وارد شـده 

و از سـوی دیگـر دهک هـای کم درآمـد بیشـتر متضـرر شـوند؛ البتـه 

دوسـتان مجلس می خواهند مابه التفاوت آن را در قالب نظام یارانه 

پرداخـت کننـد کـه سـبب به هم ریختگـی نظـام یارانه ای می شـود و 

ایـن سـیکل را بـد و بدتـر می کند. 

پیشنهادایجابیشمابرایرفعاینمشکلچیست؟

مـا می خواهیـم انواع و اقسـام یارانه نقدی بـرای مردم درنظر بگیریم 

کـه در آینـده دولت هـای بعدی را گرفتـار می کند، درحالی که قدرت 

خریـد همـان یارانـه ۴۵ هـزار و ۵۰۰ تومـان نیـز نزدیـک بـه صفـر 

شـده ولـی نمی توانیـم آن را حـذف کنیـم و درواقـع دولـت در سـال 

۴2 هـزار میلیاردتومـان را هـدر می دهـد کـه هیـچ اثربخشـی ای نیز 

ندارد و از سـوی دیگر بحث یارانه معیشـتی هم مشـخص اسـت چه 

سـرانجامی پیدا کرده. 

 مجلـس اجـازه دهـد ارز 4200 تومانـی تـا دولت آینده 

ادامـه یابد

بنابرایـن اکنـون زمـان حـذف ارز ۴2۰۰ تومانی نیسـت و باید اجازه 

دهنـد ایـن رونـد تـا سـال آینـده ادامـه یابـد و دولـت بعـدی مسـتقر 

شـود، چراکـه ایـن اقـدام یک تصمیـم مدیریتی اسـت. 

ازایـن رو ابتـدا بایـد نظام آمـاری و اطلاعاتی تکمیل شـود و به تدریج 

ایـن ارز را حـذف کننـد تا شـوک تورمی ایجاد نشـود. 

مهمترینمشکلحذفاینارزبهنظرشماچیست؟

بـه جـز شـرایط اقتصـادی فعلی، سـال بعد نیز زمان انتخابات اسـت 

و هنوز دولت جدید مسـتقر نشـده و از سـویی بانک های اطلاعاتی 

کاملـی نداریـم، بنابرایـن حـذف ارز ۴2۰۰ سـبب شـوک تورمـی و 

فشـار مضاعـف بـر دهک های کم درآمد می شـود کـه به همین دلیل 

پیشـنهاد من این اسـت که برای 8-7 قلم کالای اساسـی دولت این 

مسـیر را بـرای سـال بعد هـم ادامه دهد.

 

مجلـساگرمیخواهـدراهـکارارائهدهـدبایددولـتراهمراه

خـودکند.

درسـت اسـت و بـه همیـن دلیـل بایـد اجـازه دهنـد ۵ مـاه آتـی طی 

شـده و در خردادمـاه انتخابـات ریاسـت جمهوری برگـزار شـود، 

البتـه گفتـه می شـود قـرار اسـت ارز ۴2۰۰ تومانـی را حـذف کـرده 

و مابه التفـاوت آن را در نظـام یارانـه نقـدی پرداخـت کننـد کـه ایـن 

به معنـای هدررفـت منابـع اسـت، چراکـه از یک سـو بانک هـای 

اطلاعاتی برای پرداخت یارانه مشـکل دارند و از سـوی دیگر امکان 

اثربخشـی و هدفمنـدی و کارآمـدی نظـام یارانـه ای وجـود نـدارد و 

همچنیـن حـذف ارز ۴2۰۰ تومانـی در ایـن شـرایط کـه مـردم در 

سـه سـال اخیر به شـدت تحت فشـار بوده  و تورم صددرصد را تجربه 

کرده انـد، مضاعـف خواهـد شـد. 

 اگـر مجلـس بـرای 8 قلـم کالا ارز 4200 تومانـی را 

حـذف کنـد، دچار شـوک قیمت ها در کالاهای اساسـی 

می شـویم

اگـر بـرای 8 قلـم کالا ارز ۴2۰۰ تومانـی را حـذف کنیـم ایـن شـوک 

قیمتـی درخصـوص کالاهـای اساسـی بـه مـردم وارد می شـود و 

طرح هـای جایگزیـن نیـز اثربخـش نخواهـد بـود، چراکـه دولـت در 

ایـن فرصـت باقی مانـده عـزم و جدیـت لازم را بـرای ایـن طرح هـای 

جایگزیـن نـدارد و ممکـن اسـت دولـت بعـدی هـم بـا راهکارهـای 

دیگـری بخواهـد بـه ایـن مسـاله ورود کنـد. 

بنابرایـن بـه نظـر بنده درحال حاضر به صلاح اقتصاد کشـور نیسـت 

کـه مـا ارز ۴2۰۰ تومانـی حـذف کنیـم، هرچند من جـزء مخالفان و 

منتقـدان ارز ۴2۰۰ تومانـی بـودم ولـی حـذف آن در این شـرایط به 

صـلاح نخواهـد بـود. البتـه کلیـت ارزی کـه بـه ۴2۰۰ تومـان تعلق 

می گیـرد حـدود 8 میلیارد دلار اسـت.

 

 مجلـس بـرای ارز 4200 تومانـی بـا دولـت بعـدی بـه 

تفاهـم برسـد، نـه دولـت روحانی

آیابهترنیسـتمجلسنحوهتزریقایـنارزراتغییردهدوآن

رابهدستتولیدکنندهبرساند؟

مجلـس می توانـد نظـام تخصیص ارز ۴2۰۰ تومانـی و تقویت نظام 

نظـارت بـر نحـوه تخصیـص آن را رصد و پایـش و ایرادات آن را برطرف 

کنـد، یعنـی مجلـس بایـد تـلاش کند الزامـات و ایـرادات ارز ۴2۰۰ 

تومانـی را اصـلاح کنـد تـا ضعـف ایـن نظـام ارزی حداقل شـود ولی 

در اصل مسـاله ورود نکند که مشـکلات شـدیدتر شـود. 

ایـن تصمیـم مدیریتـی اسـت و مجلـس نباید در این شـرایط به دلیل 

بعـد اقتصـادی و سیاسـی ورود کنـد، چراکـه بـه نفـع تـوده مـردم و 

دهک هـای کم درآمـد و اقتصـاد کلان نیسـت؛ لـذا توصیـه اکیـد 

مـن ایـن اسـت کـه اجـازه دهنـد سـال بعـد نیـز بـرای همیـن تعـداد 

اقـلام انـدک ارز ۴2۰۰ تومانـی ادامـه یابـد و ایـرادات و ضعف هـای 

تخصیـص آن را برطـرف کننـد تـا از هدررفـت منابع یـا انحراف منابع 

جلوگیری شـود. 

درواقـع مجلـس بایـد اجـازه دهـد، دولـت منتخـب بعـدی بیایـد 

و سـپس نسـبت بـه نحـوه ادامـه کار بـرای ارز ۴2۰۰ تومانـی یـا 

طرح هـای جایگزیـن بـه تفاهـم برسـند ولـی اکنـون زمـان خوبـی 

بـرای ایـن کار نیسـت. 

محسـنزنگنه،اقتصـاددانوعضوکمیسـیونبرنامهوبودجه

مجلـسشـورایاسـلامیاخیـراودردیـداربرخـیازاعضـای

دفاتـراتحادیـهانجمنهـایاسـلامیدانشـجویانمسـتقل

بـهتشـریحماجـرایاصـلاحبودجـه۱۴۰۰وجزئیـاتحـذف

ارز۴۲۰۰تومانـیپرداخـت.درایـننشسـتویپاسـخگوی

مجموعهسـوالاتدانشـجویانبـودکـهمشـروحآندرادامه

ازنظـرمیگـذرد.

  اقدامات کمیسیون تلفیق اصلاح اعداد است نه 

ساختار بودجه

چقدرگمانداریدکـهامکاناصلاحاتسـاختاریوجوددارد؟

باتوجـهبـهقوانینموجـودچقـدراصلاحـاتصورتگرفتـهدر

بودجـهموردتاییدشـوراینگهبانقـرارمیگیرد؟

در باب اصلاحات سـاختاری اصولا اتفاقی که در کمیسـیون تلفیق 

می افتد خیلی اصلاحات سـاختاری نیست، بیشـتر اصلاحات عدد 

و رقمی اسـت، مثلا میزان فروش بشـکه نفت که دو میلیـون   و 3۰۰ 

هزار بشـکه بـود را به یـک میلیـون و ۵۰۰ هزار بشـکه تقلیـل دادند، 

بنابراین اصلاحات خیلی سـاختاری نیست. 

نکتـه دوم اینکـه شـورای نگهبـان بـا این تغییـرات چه کنـد. طبیعی 

این اسـت که شـورای نگهبان رد کند، چون براسـاس قانون اساسی 

لایحه بودجه را دولت می نویسـد و مجلس اصلاحات اندک می کند. 

 الان دوسـتان کلـی منابـع اضافـه کردنـد کـه فکـر می کنـم بیـن

3۰۰-2۰۰ هزار میلیارد منابع به لایحـه بودجه اضافه کردند. اگر به 

روال قبلی شـورای نگهبان را ببینیـم، قطعا رد خواهد کـرد، اما آقای 

قالیباف بیـان کردنـد رایزنی ای که با شـورای نگهبـان و تفاهمی که 

بـا دولت داشـتیم این بـود که هـر تغییری می دهیـم دولـت بپذیرد. 

هرچنـد صحبت رئیس جمهور حاکی از این نیسـت کـه دولت زیر بار 

این تغییرات برود، ولی اگر توافق کرده باشـند، ممکن اسـت شورای 

نگهبـان بپذیرد و آنچـه از مجلس بیرون می آید تایید شـود. 

درکمیسـیونتلفیـقچـهمیـزانازمـواردیکـهمدنظـرشـما

بهعنوانرئیسکمیتهاصلاحسـاختاربودجهبـوده،الانانجام

شـدهاست؟

واقعیت این اسـت کـه بودجه به مجلـس آمد. من جزء کسـانی بودم 

کـه معتقـد بـودم رد کلیات شـاید خیلـی به صـلاح نباشـد. نظر من 

ایـن بود که ما کلیات را بپذیریم، منتها اصلاحات اساسـی کنیم. اما 

نامه مقام معظم رهبری خیلی مسـائل را عوض کرد. در آنجا پیشنهاد 

من این بـود که باید بودجه را بـه هیات دولت برگردانیـم، چون نباید 

زیـر بار این امـر برویم که کسـری تـراز 3۰۰ هزار میلیـاردی که 2۶۰ 

هـزار میلیارد نیز بـدان اضافه شـده را بپذیریم، لذا مجلـس نباید زیر 

بـار این امـر می رفت. 

از طرفـی معتقدم اصلاحاتی که در تلفیق اتفاق افتاد، متاسـفانه آن 

اصلاحاتـی نبـود که بـا انسـجام خاصی باشـد. مثـلا دوسـتان برای 

ایجاد درآمد 2۰۰ و خرده ای هزار میلیارد تومانی به مالیات ها رجوع 

کردنـد، ولی پکیجی ندارند که الان باید چه اتفاقی بیفتد. آن چیزی 

که الان مطرح می شـود این اسـت که ایـن را به صورت یارانـه به مردم 

بدهیـم. این بسـیار خطرناک اسـت؛ یعنـی عملا همـه حرف هایی را 

که سـال ها بیـان می کردیم، نفـی می کنیم. 

  جامعه تحمل یک شوک قیمتی دیگر را ندارد

خیلـی از کارشناسـان معتقدنـد وقتـی قیمـت کالاهـای اساسـی را 

آزاد کنید، جامعه کشـش یک شـوک قیمتـی دیگر را نـدارد. البته ما 

در اینکـه ارز ۴2۰۰ تومانـی خسـارت آور و رانت آفریـن اسـت بحثـی 

نداریـم، امـا اینکـه کلا قیمـت ارز را آزاد کنیـم، حتی بـرای کالاهای 

اساسـی خطرناک اسـت. 

همچنیـن نگرانـی ایـن اسـت کـه عمـلا دولـت هـم از ایـن وضعیـت 

سوءاسـتفاده کنـد و بـدش نیاید جلـوی قیمت هـا را نگیرد و بـا تورم 

بسـیار شـدیدی مواجـه شـویم و همـه ایـن مسـائل طـوری در سـبد 

مجلس ریخته شـود. درسـت اسـت که نیـت نمایندگان خیر اسـت، 

اینکه باید ارز ۴2۰۰ تومانی حذف شـود درسـت است، اینکه قیمت 

ارز باید تک نرخی شـود درست است، اما کار اقتصاد سیاسی چیزی 

اسـت که مـا نمی توانیـم از این غافل شـویم. 

دوسـتان همسان سـازی بـا زمـان آقـای احمدی نـژاد می کننـد و 

می گوینـد آن زمـان انجـام دادیم شـد و الان هم می توان انجـام داد. 

آن زمـان خـود دولـت متولـی بـود. خود دولـت حامـی این امـر بود و 

اتفاقـا مخالفـان بیـرون دولـت بودنـد. ثانیا از حـدود یک سـال قبل 

دولـت آماده سـازی جامعـه را شـروع کـرد. در عین حـال آن شـبی 

کـه بنزیـن از ۴۰۰ تومـان بـه 7۰۰ تومـان رسـید، در تهـران چنـد 

پمپ بنزیـن آتـش گرفت، ولـی با تدابیـری کـه دولت اندیشـیده بود 

ایـن هزینـه به شـدت کاهـش یافت. 

 مـن طرحی را آمـاده و با آقای قالیباف هم صحبت کـردم و گفتم اگر 

۴2۰۰ تومـان را آزاد می کنیـد، بهتریـن کار این اسـت کـه این مبلغ 

را در بیـن زنجیـره تولید و توزیـع جایابی کنیم؛ مثلا ۱۵۰ کشـتارگاه 

داریـم. مکانیسـمی طراحـی کنیـم کـه قابل رصـد و نظـارت باشـد. 

کاری نکنیم در جامعه گوشـت کیلویی 2۵۰هزار تومان شود یا پنیر 

قالـب کوچک ۵۰ هزار تومان شـود. بعد بگوییـم در کارت همه مردم 

می خواهیـم 3۰۰ هـزار تومـان واریز کنیم. 

الان بخشـی از نماینـدگان معتقدنـد باید کلیـات در صحن رد شـود 

و مجلـس هزینـه ای را بـر مـردم و هزینـه ای را هم بـر مجلس تحمیل 

کند، آن هـم با دولتی که رئیس آن رسـما الان مخالفت خـود را اعلام 

می کنـد و این خـلاف توافقی اسـت که هیات رئیسـه مجلـس انجام 

داده بود. 

 به وعده های دولت خوشبین نیستم

البتهظاهرابرخینظردیگریدارند.

بلـه، تـا الان صحبت ها چیز دیگری اسـت. دوسـتان می گویند اینها 

در فضای سیاسـی اسـت و رئیس جمهور باید این طـور موضع بگیرد 

و نهایـت دولت پای کار می آید، ولی من شـخصا خوشـبین نیسـتم، 

همچنان کـه سـر بحـث معیشـت، بـا دولـت تفاهـم کردیـم و دولـت 

اجرایـی نکـرد. درنهایت هـم ۱۰۰ هزار تومـان واریز می کنـد و عملا 

برای کسانی واریز می کند که مدنظر مجلس نیستند. این وضعیتی 

اسـت که تاکنون در مجلس داشـتیم. 

 3 ایده اصلی درباره ارز دولتی در مجلس

ایدههـایاصلـیمجلسبرایچنیـنفضاییقابلدسـتهبندی

است؟

در حـوزه بحث های اقتصادی و بودجه سـه طیف در مجلـس داریم. 

یـک طیف کسـانی هسـتند که یک تجربـه اجرایـی دارند که بیشـتر 

به همـان بحث هدفمندسـازی یارانه ها برمی گـردد. اینها می گویند 

به هیـچ عنوان امکان نظـارت در بین زنجیـره تولید نداریـم. ازطرفی 

مـردم هم بهتـر می دانند پول خـود را چه کننـد و لازم نیسـت به آنها 

بگوییم این کوپن گوشـت، روغـن و... .

اینها معتقدند باید همان فضای سال 8۹ را شبیه سازی کنیم. دلیل 

می آورند که تجربه موفقی داریم و الان هم باید همان مسـیر را دنبال 

کنیـم. در سـناریویی کـه دارنـد 3۵۰ هـزار تومـان بـرای 2۰ میلیون 

دهـک پایین مدنظر اسـت، چند دهک بعد 2۰۰ هـزار تومان و چند 

دهک بعدی ۱۰۰ و خـرده ای هزار تومان. 

طیـف دوم نـگاه آرمان خواهانـه دارنـد کـه نـگاه آنهـا درسـت اسـت. 

مثـلا می گوینـد ارز چندنرخی شـود رانت زا اسـت و فسـاد مـی آورد و 

باید با این فسـاد مبـارزه کنیم. در همه کشـورها هـم ارز تک نرخی و 

تک قیمتی است. اینها کاملا درست می گویند. براساس محفوظات 

دانشـگاهی و نـگاه آکادمیـک حرف درسـتی اسـت کـه باید بـه این 

سـمت برویم. ایـن طیف دوم اسـت. 

طیـف سـوم هـم بینابیـن اینهـا هسـتند؛ یعنـی هـم قبـول دارنـد 

رانـت و فسـاد ایجـاد می شـود و هـم فضـای سیاسـی را در معـادلات 

و تصمیمـات اقتصـادی کامـلا موثـر می داننـد کـه خـودم هـم جـزء 

طیف سـوم هسـتم. این طیـف معتقدنـد ارز ۴2۰۰ تومان فسـادآور 

اسـت و بایـد یـک فکـری بـرای آن کنیـم. ایـن شـیوه کـه ارز ۴2۰۰ 

تومـان را با بدبختی جور کنیـم و به چهار دلال بدهیـم و ندانیم کجا 

مـی رود، غلط اسـت. 

 ایـن دولـت حتـی تـوان و عـزم اجـرای طرح هـای 

خـوب را نـدارد/ دولـت معیشـت مـردم را گـروگان 

خواهـد گرفـت

اینکـه بایـد ارز رانت و فسـاد نداشـته باشـد درسـت اسـت و اینکه به 

مـردم ازلحاظ معیشـت کمـک کنیـم و یارانـه پرداخت کنیم درسـت 

اسـت. درکنار همه این مسـائل نمی توانیم فضای سیاسـی را درنظر 

نگیریم. اعتقاد ما این اسـت که اگر نتوانیم بسته ای را طراحی کنیم 

که هم مبانی اقتصادی و اقتصاد سیاسـی درستی باشد و هم دولت 

از تـوان اجرای آن بهره مند باشـد، به سـرعت به نقطه پایـان خواهیم 

رسـید و توفیقی نخواهیم داشـت. گاهـی اوقات یک حـرف خوبی را 

بیـان می کنم، امـا برای دولتـی که نمی توانـد آن را اجـرا کند. 

از ایـن رو اگـر بتوانیـم بـه این بسـته برسـیم، به نظر من خیلـی خوب 

اسـت و موفقیتـی بـرای کمیسـیون تلفیق و مجلـس اسـت، ولیکن 

تـا الان آنچـه مـا می بینیم، به این بسـته دسـت پیـدا نکرده ایـم. اگر 

بخواهیم به این ترتیـب پیش برویم، درحقیقت در زمیـن دولت بازی 

می کنیـم و فکـر می کنـم دولـت خیلـی بـا زیرکـی ایـن امـر را پیـش 

می بـرد. هیچ یـک از توافقاتی کـه با دولـت در حوزه اصلاح سـاختار 

کردیـم انجام نشـده و ارقـام و اعداد هـم به گونه ای اسـت که مجلس 

نبایـد زیر بـار ایـن امر بـرود. این بـرای مجلس هزینـه دارد. 

باتوجه به شـرایط فعلـی و روحیه لجبازانه دولت معیشـت مـردم را به 

گـروگان خواهنـد گرفـت تـا به منافـع سیاسـی خود برسـند. بـا این 

دولت خیلی محتاطانه باید برخورد شـود. برخورد غیرعقلایی ممکن 

اسـت هـم مجلـس را در جامعـه تضعیـف کنـد، هـم دولـت بهانه ای 

می یابـد که قیمت هـا را چندبرابر کند و تـورم را افزایش دهـد تا بازی 

سیاسـی خود را کامـل کنـد و آن را به گـردن مجلس می انـدازد. 

 باید با کالا برگ امنیت غذایی دهک های پایین را 

تامین کنیم

دربحـثیارانـهازابتـدایانقـلابسـهمسـیر

طـیشـده؛یکـیپرداخـتارزدولتـیبـه

ابتـدایزنجیـرهتامیـنماننـدارز۴۲۰۰

تومانـیبـرایواردات،دیگـریپرداخـت

بهانتهایزنجیـرهتامینیعنیپرداخت

سـومی و مصرفکننـده بـه نقـدی

کالابرگ.نظرشماچیست؟

مـن حالـت سـوم یعنـی بحـث کالابـرگ را 

بیـان کنـم کـه خـودم جزء کسـانی هسـتم 

کـه معتقدم هـم براسـاس قانـون اساسـی و 

هـم براسـاس وظایـف اجتماعی بایـد غذای 

مـردم را تامین کنیـم. اگر حداقـل غذای مـردم را تامیـن کنیم، فکر 

می کنـم اگر تکانه هـای خارجـی، ارزی و نفتی وارد شـود و قیمت ها 

افزایش یا کاهش یابد، شـاید خیلی از مشکلات اجتماعی که ایجاد 

می شـود، از بیـن بـرود. بحـث غـذا مسـاله مهمـی اسـت و در دنیا و 

حتـی آمریـکا نیـز وجـود دارد. در آمریکا ۴۰ میلیـون نفـر کارت غذا 

دریافـت می کننـد. به نظـر من بایـد به این سـمت برویـم، مخصوصا 

در دهک هـای پاییـن کـه الزامـا بایـد بحـث غذایـی مـردم را از سـایر 

حوزه هـا جدا کنیـم. غذا هم منظـور کالای اساسـی همچـون برنج، 

روغـن، لبنیـات، تخم مـرغ و غیره اسـت. 

درمـورد مسـیر اول یعنـی پرداخـت یارانـه در ابتـدای زنجیـره، خـب 

مسـلما رانـت ایجاد می کنـد، مگـر اینکه برخـلاف دولت هـای اخیر 

کشـور، دولتـی قـوی برسـر کار باشـد و نظـام ضدفسـاد را در داخل 

خـود تعبیه کند. از طرف دیگـر به هزارویک بهانه این امـر را می توان 

خدشـه پذیر کرد؛ مثـل تحریـم، توقیف کشـتی و... 

البتـه اگـر ارز ۴2۰۰ را در مبـدا توزیـع کنیـم مشـکل دیگـری هـم 

ایجاد می کنـد و آن اینکه بانک مرکزی که وظیفه آن سیاسـتگذاری 

ارزی اسـت عمـلا درگیـر تامین ارزی می شـود کـه این امـر می تواند 

فسـادزا باشد. 

حالـت سـوم ایـن اسـت کـه نقـدی بـه مـردم یارانـه واریـز کنیـم. بـه 

مـردم پـول می دهیـم و ازسـوی دیگر همـه اجنـاس گران می شـود. 

در سـال 8۹ به مـردم پـول دادیم، امـا نیروهای نظارتـی کف جامعه 

بودنـد. نمی توانیـم به مردم پول بدهیـم و یکباره فولاد ده برابر شـود، 

بـه مـردم پول بدهیم و گوشـت سـه برابر شـود، بـه مردم پـول بدهیم 

نـان پنج برابـر شـود. ایـن بهانه ای می شـود کـه به مـردم پـول دادیم 

و همه چیـز را آزاد کنیـم. ایـن خیلـی خطرنـاک اسـت؛ یعنـی تـورم 

وحشـتناکی را ایجـاد می کند. 

قبـلا در مباحـث خـود همـواره بیـان کـردم نقـش شـاخص های 

اقتصـادی در تـورم کشـور مـا 3۰ درصـد تـا ۴۰ درصد اسـت؛ یعنی 

بیـن 7۰-۶۰ درصـد تـورم ما تـورم انتظـاری بـوده و تورمی اسـت که 

از شـاخص ها و علـل غیراقتصادی ناشـی می شـود، لذا اگـر نتوانیم 

آن سـو را مدیریـت کنیم، با کنترل شـاخص هایی چـون نقدینگی یا 

نـرخ و شـاخص های بانکـی اتفـاق خاصـی نمی افتـد. 

چرابایـد۸۵میلیوننفـردرگیرشـوند،چون۵تـاقاچاقچیرا

نمیخواهیـمبگیریم؟

اما اکنـون و درمـورد 8 میلیـارد دلار ارز ۴2۰۰ تومانـی که کل بحث 

ماسـت بایـد بگویـم کـه حـدود دو میلیـارد دلار سـهم دارو اسـت که 

در کمیسـیون تلفیق توافق شـده این بحـث دارو را دسـت نزنیم. در 

دارو 2۰-۱۰ درصـد ممکـن اسـت قاچاق شـود کـه باید جلـوی این 

را بگیریـم. به یاد داشـته باشـیم به خاطـر اینکـه از ۱۰ درصد قاچاق 

جلوگیـری و پنج قاچاقچی را دسـتگیر کنیم، نباید یکبـاره کل نظام 

دارویی و درمانی کشـور را دچار مشـکل کنیم. چـرا باید 8۵ میلیون 

نفـر درگیر شـوند، چون پنـج تـا قاچاقچـی را نمی خواهیـم بگیریم، 

این منطقی نیسـت. 

درمـورد ۶ میلیـارد دلار دیگـر اکثـرا یعنـی بـالای ۹۰ درصـد و شـاید 

بتوان گفت ۱۰۰ درصد آن، سـهم نهاده های دامی می شـود؛ یعنی 

ذرت، کنجالـه، سـویا، یونجـه و غیـره. درمـورد اینها بایـد برنامه ریزی 

دقیق داشـته باشیم. 

اولیـن قـدم در ایـن مسـیر ایـن اسـت کـه بتوانیـم بـر زنجیـره توزیع 

نظـارت کنیـم؛ کاری که کاملا شـدنی اسـت. بـرای مثـال کلا ۱۵۰ 

کشـتارگاه در کشـور داریـم و هیچ گوشـتی غیـر از این کشـتارگاه ها 

وارد بـازار نمی شـود. 

شـما می توانیـد بـه ازای هـر یک کیلـو گوشـتی کـه از نقـاط روی 

باسـکول مـی رود و داخـل شـهر توزیـع می شـود، یارانـه را پرداخـت 

کنید؛ یعنی مثلا قیمت گوشـت در اینجا 2۰۰ هزار تومان شـده که 

هم کشـاورز راضی اسـت و می بیند که خوب اسـت نهاده هـا را با ارز 

آزاد تهیـه کنـد و با ایـن قیمت به کشـتارگاه بدهد. خب می شـود در 

اینجا نسـبت به تخصیص یارانـه اقدام کـرد؛ یعنی ۱۵۰ هـزار تومان 

بـه تولیدکننده می دهیـم و ۵۰ هـزار تومـان را از مـردم می گیریم. با 

این روش گوشـت کیلویی ۵۰ هزار تومان می شـود که هـم بار روانی 

نـدارد و هم قیمـت افزایش نیافته اسـت. 

نکتـه آخـر اینکه مـن فکـر می کنـم اینکـه رئیس جمهور 

می گویـد ایـن ارز ۴2۰۰ تومانـی خـط قرمـز 

ماسـت، دقـت کنیـد رئیس جمهـور ناظـر 

بلکـه  بـه معیشـت مـردم نمی گویـد، 

ناظـر بـه ایـن می گوید کـه این مسـاله 

پاشنه آشـیل قـدرت سیاسـی اسـت. 

ایـن بایـد عمـلا بـرای مـا پیام شـود. 

مـا بخواهیـم وارد ارز ۴2۰۰ تومـان 

شـویم، بایـد خیلـی محتاطانه عمل 

کنیم که هم معیشـت مـردم را حفظ 

کنیـم و هـم از جبهه انقـلاب صیانت 

کنیم و هم دسـتمایه ای برای حمله به 

نیروهای انقلابی و مجلسـی کـه مزین به 

نـام انقلاب اسـت، نشـود. 

مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:

با حذف ارز 4200 تومانی، وضع از این بدتر نمی شود!
اکنون انتخاب مجلس در حذف ارز 4200 تومانی یا باقی ماندن آن، انتخاب بین بد و بدتر است

وحید شقاقی شهری، اقتصاددان در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

مجلس برای ارز 4200 تومانی با دولت بعدی به تفاهم برسد، نه دولت روحانی
با حذف ارز 4200 تومانی دچار شوک قیمتی در کالاهای اساسی می شویم

محسن زنگنه، رئیس کمیته اصلاح ساختار بودجه در مجلس:

صحذف ارز 4200 تومانی کالاهای اساسی خطرناک است

باید با کالابرگ امنیت غذایی دهک های پایین را تامین کنیم

مصطفی طاهری، عضو کمیسیون تلفیق مجلس:

تضمین می دهیم افزایش قیمتی که با حذف ارز 4200 تومانی رخ خواهد داد، جبران می شود
پسازتصویبکلیـــاتبودجهدرکمیســـیونتلفیق،

همچنانبحثوبررسیپیرامونمشکلاتلایحهبودجه

۱۴۰۰ونحوهاصلاحآنوجـــوددارد.بودجه۱۴۰۰با

اشکالاتجدیروبهرواستکهمورداذعانبسیاریاز

کارشناسانواعضایکمیســـیونتلفیقنیزقرارگرفته

است.ازطرفیگمانهزنیهاییمبنیبرامکانردلایحه

اصلاحشدهتوسطمجلسدرشوراینگهباننیزوجود

دارد.متنپیشرو،مشـــروحنشســـتاعضایانجمن

اسلامیدانشجویاندانشـــگاهقمبامصطفیطاهری،

عضوکمیسیونتلفیقمجلسشورایاسلامی،پیرامون

اصلاحـــاتمدنظرمجلسبرایلایحـــهبودجه۱۴۰۰و

بررســـیابعادمختلفآناســـت.متنایننشستکه

دراختیار»فرهیختـــگان«قرارگرفتـــهدرادامهازنظر

میگذرد.

باتوجهبهمحدودیتاختیارمجلسبرایتغییردرلایحه

بودجه،آیالایحهاصلاحشـــدهتوسطمجلسدرشورای

نگهبانتاییدخواهدشد؟

 هدف ما این اســـت که به عنوان نمایندگانی که ادعا داریم 

اصلاح ســـاختار بودجه در عمل نیز شـــدنی است، بودجه 

را تا جایی که ممکن اســـت اصلاح  کنیم، فـــارغ از اینکه آیا 

صحن علنی مجلس، دولت و شـــورای نگهبان کشـــش این 

تغییرات را دارنـــد یا خیر. هرچند در کمیســـیون تلفیق نیز 

ممکن اســـت برخی پذیرای اصلاحات گسترده نباشند، اما 

می خواهیم در شـــرایط فعلی و با همین قوانین موجود، یک 

نمونه  خوب از بودجه نویسی برای کوتاه مدت ارائه دهیم. در 

وهله  اول نســـبت به پذیرش بودجه در صحن علنی مجلس 

نگرانی وجود دارد. پیش بینی ما این است که با نظر به حکم 

کلی مقام معظم رهبـــری مبنی بر اصلاح ســـاختار بودجه، 

شورای نگهبان بودجه اصلاح شده توسط مجلس را بپذیرد. 

شـــورای نگهبان باید بین دوراهی عدم تغییر لایحه بودجه و 

عملیاتی شدن حکم رهبری برای اصلاح ساختار بودجه، آن 

را که درســـت می داند انتخاب کند. هرچند اجمالا صحبتی 

مبنی بر امکان تغییرات اساسی انجام شده است. نکته دیگر 

اینکه بسیاری از کارشناسان و بدنه دولت، موافق اصلاحات 

انجام شده توسط مجلس هستند. 

بهنظرمیرســـددرشـــرایطفعلیوباحذفارزبانرخ

۴۲۰۰،دربرخیمواردماننـــدنهادههایدامیباتورم

شدیدیروبهروشویم،مجلسچهبرنامهایبرایافزایش

قیمتناشـــیازحذفارزیارانهایدارد؟آیااستثنایی

مبنیبرعدمحـــذفارز۴۲۰۰تومانیبرایحوزهدارو،

وجوددارد؟

وقتی نهاده های دامی برای مدتـــی در کل انبارهای جهاد 

کشـــاورزی که در اختیار مرغداران قرار داشت، تمام شده 

بود، آنها نیز نهاده های دامی را با قیمت آزاد تهیه می کردند 

و متناســـب با قیمت آزاد نیز به بازار عرضه می کردند، خب 

قیمت مرغ به 3۰هزار تومان رســـید. این قیمت درحالی 

بود که چندان رقابتی در بازار آزاد نیز وجود نداشـــت. در 

این شرایط اگر بازار هم رقابتی شـــود حداکثر قیمت مرغ 

32 هزار تومان خواهد بـــود. از طرفی درخصوص دارو نیز، 

کمیته جداگانه ای این مساله را بررسی می کند، اما اکنون 

برای حـــذف ارز ۴2۰۰ تومانی، اســـتثنائی در حوزه دارو 

وجود ندارد، اما زمان اجرا و نحوه اجرا متفاوت است و باید 

زیرساخت های لازم در حوزه دارو فراهم شود. 

به طور کلی درخصوص حذف ارز ۴2۰۰ تومانی، اگر خوب 

برنامه ریزی شـــود و منابع خوب مدیریت شـــوند، منفعت 

بیشتری برای مردم خواهد داشت. به مردم تضمین می دهیم 

افزایش قیمتی که در چند قلم کالا رخ خواهد داد، جبران 

خواهد شـــد. اگر خوب صحبت شـــود و از طریق رسانه ها 

برای مردم تبیین شود، مردم مشاهده می کنند منابعی که 

از این طریق آزاد شده در عین جبران افزایش قیمت ها، در 

 تولید نیز مفید بوده است و از طرفی رانت و دلالی نیز حذف 

شده است. 

یکیازراههایکاهشوابستگیبودجهبهنفتتقویت

پایههایمالیاتیاست.9۷درصدجابهجایینقدینگی

درکشورازطریقتراکنشهایبانکیصورتمیگیرد

وچونرصدیبراینتراکنشهانیســـت،بســـیاریاز

پایههایمالیاتیمانندمالیاتبرعایدیسرمایهقابل

اجراییشدننیســـتند.چهبرنامهایبرایحلمشکل

عدموجودشفافیتمالیمدنظرمجلساست؟

یکی از دغدغه های جدی بنده مســـاله شـــفافیت است. 

جلساتی با قوه قضائیه در این باره برگزار کرده ایم. قول هایی 

برای اجرای مواردی همچون ســـامانه مودیان و ماده ۱۶۹ 

مکرر نیز داده شده اســـت. به طور جدی پیگیر این مساله 

هســـتیم و قانونی نیز درخصوص تجمیع سامانه ها نوشته 

شده است. اما مساله اصلی اجرای این قانون است. 

همین ماده ۱۶۹ مکرر اگر اجرا می شـــد، امروز در بودجه 

حتی به یـــک ریال از نفت نیاز نداشـــتیم. نمایندگان دوره  

قبل نیز با نامه نگاری پیگیر اجرایی شـــدن این طرح بودند 

اما هم به دلیل ضعف مجلس و هم عدم اراده دولت، اجرایی 

نشده است. اگر رئیس جمهور بعدی پذیرفته باشد که بدون 

شـــفافیت و با چشم بســـته نمی تواند حکمرانی کند و قوه 

قضائیه نیز کمک کند، این مســـاله عملیاتی می شود. در 

گفتمان سازی برای شـــفافیت، خوب پیش رفته ایم و اغلب 

افراد ضرورت و اهمیت شـــفاف را درک کرده اند. مشکلی از 

نظر قانون وجود ندارد، مساله اصلی اجرای این قانون است.


